
Na vysokou školu přijdou první studenti

MĚSÍČNÍK PRO OBČANY VYSOČINY ◆ ROČNÍK 2 ◆ ČÍSLO 1 ◆ LEDEN 2005 ◆ NÁKLAD 215 000 VÝTISKŮ OVĚŘEN AUDITOREM

Stalo se ...

ZAČÍNÁ ZLATÝ ERB 2005
Na konci ledna vypršel termín, 
kdy mohly obce přihlásit své 
webové stránky a internetové 
služby do krajského kola soutě-
že Zlatý erb. Porota určí vítěze, 
který pak postoupí do celostát-
ního kola. Důraz je letos na bez-
bariérový přístup a další novin-
kou je specializace porotců na 
určité odbornosti.

Aktuálně s radním

Prvním letošním dítětem je Karolínka z Jihlavy

Sport
Neumannová oslnila 
Vysočinu. Zlatá lyže 
naposledy?

čtěte na straně 8

Kultura
Hrajte s měsíční-
kem Kraj Vysočina 
o mapy kraje.

čtěte na straně 7

Společnost
Nový přístroj na vy-
šetření kostí v Hav-
líčkově Brodě.

čtěte na straně 6

Aktuality
Staré skládky ohro-
žují životní prostředí 
v našem kraji.

čtěte na straně 2

První kolo přijímacích zkoušek mají uchazeči úspěšně za sebou ■ Kraj si od vysokého školství slibuje příliv mladých mozků

Vysočina patří svojí rozlohou a řídkým osídlením ke krajům, 
kde je problematika veřejné dopravy velmi důležitá. Nebýt veřej-
né dopravy, velmi těžce by se děti dostávaly do škol a dospělí do 
práce. Složité by byly návštěvy u lékaře i obyčejné nákupy.

Proto kraj na dopravu, dopravní spojení i stav silnic a želez-
nic klade veliký důraz. Každoročně nás několikrát za rok po-
tká schvalování jízdních řádů. Pro jejich změny platí termíny, 
vyhlašované ministerstvem dopravy. Dá se říci, že jednoduš-
ší to máme s dopravou autobusovou. Jednotliví dopravci ná-
vrhy jízdních řádů vypracují a odbor dopravy krajského úřa-
du je schválí. 

Složitější je to s vlaky. Jednak na sebe celostátně navazují 
a navíc je v našem kraji většina tratí jednokolejných, což tvor-
bu jízdních řádů ještě více komplikuje. Kraj vlakové jízdní řá-
dy pouze připomínkuje a občas se tedy může stát, že ne všech-
ny vlaky jezdí podle našich představ. Je to ale tak, že autobuso-
vé i vlakové spoje jsou kompromisem mezi ideálním a technic-
ky možným. Pro veřejnost i obce jsou návrhy změn ve vlakových 
jízdních řádech vždy vystaveny s předstihem na 
našich webových stránkách. 

Krajský úřad navíc kaž- doročně ro-
zesílá obcím dotazník, kte- rý má zjistit, 
jak dopravní spojení vyhovu- jí, a naopak, 
jaké změny by obce, potažmo jejich obyva-
telé, v jízdních řádech potře- bovali. 

Zkrátka, snažíme se, aby 
se každý, kdo veřejnou 
dopravu potřebuje, 
setkal vždy s rych-
lými a bez pro-
blémů dostupný-
mi spoji na silnici 
i železnici. Naším 
cílem, a věříme, že 
i cílem všech do-
pravních firem, je 
totiž především 
spokojenost ces-
tujících

Václav Kodet
radní pro dopravu

Prvním dítětem letošního ro-
ku je na Vysočině Karolínka 
z Jihlavy, která se mamince 
Janě Pecinové narodila 1. led-
na v 1.35. Vážila 3,3 kilogramů 
a měřila rovného půl metru. 

Karolínku v porodnici na-
vštívil i hejtman Vysočiny Mi-
loš Vystrčil (na snímku vpra-
vo) s jihlavským primátorem 
Vladimírem Hinkem (vlevo). 
Hejtman předal šťastné mamin-
ce Janě Pecinové (uprostřed) 
šek na 10.000 korun a zlatý 
přívěsek se znamením Kozo-
roha pro malou Karolínku. Od 
primátora dostaly pět tisíc ko-
run, pamětní list a stříbrnou pa-
mětní minci.

Dětí se na Vysočině v mi-
nulosti rodilo opravdu hod-
ně. Mezi prvním poválečným 
sčítáním v roce 1950 a rokem 
1991 zde přibylo 60.000 lidí. 
Až v roce 1995 se zde počet 
obyvatel poprvé snížil.
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Jihlava • Poprvé v historii 
proběhly přijímací zkoušky 
na veřejnou vysokou školu 
na Vysočině. Úspěšně jimi 
prošlo 178 z 215 uchazečů.
 

Většina z nich jsou studen-
ti prvního ročníku vyšší odbor-
né školy, jejíž přeměnou Vyso-
ká škola polytechnická v Jihlavě 
vznikla. V únoru proběhne ještě 
druhé kolo přijímacích zkoušek. 
Z prvního přijímacího řízení vze-
jde 250 studentů oboru, zaměře-
ného na finance a řízení. Studi-
um začíná netradičně letním se-
mestrem. „V září bude do stej-
ného oboru přijato dalších až 300 
studentů,“ říká radní pro školství 
Martina Matějková (ODS). 

Vysoká škola v Jihlavě má ka-
pacitu až 2000 studentů. „Její 
význam pro Vysočinu je obrov-
ský. Příležitost vysokoškolského 
vzdělání přímo v kraji je pro míst-
ní určitě nejlevnější. Slibujeme si 
od toho také to, že mladí lidé po 
ukončení studia na Vysočině zů-
stanou,“ plánuje radní Matějko-
vá. Škola usiluje o také akreditaci 
dalších oborů, zaměřených na in-
formatiku a cestovní ruch. První studenti se při zkouškách docela zapotili. Foto: Luboš Pavlíček

Kraj bude hospodařit s vyššími 
vlastními příjmy z výběru daní
Vysočina • Kraj bude letos opět 
hospodařit s vyrovnaným rozpoč-
tem, tentokrát ve výši zhruba 6,8 
miliardy korun. Na předvánočním 
zasedání rozpočet schválili všemi 
hlasy krajští zastupitelé. 

Hlavní rozdíl 
oproti minulým 
rokům je v tom, 
že téměř polovi-
nu rozpočtu tvo-
ří příjmy z da-
ní, které krajům 
přiřkla novela 
zákona. Nezna-
mená to ovšem, že by se příjem 
Vysočiny nějak výrazně zvýšil, 
protože stejné peníze od státu už 
dostávala, jenže formou dotací, 
o nichž kraj nemohl nijak rozho-
dovat. Takový těžkopádný prin-
cip zůstal zachován u platů učite-

lů, které přitom tvoří polovinu ce-
lého rozpočtu. 

Kraj ve své dosavadní existenci 
nikdy nezabředl do dluhů a podle 
náměstka hejtmana Františka Do-
hnala (nez, KDU-ČSL) nepočí-

tá s velkým obje-
mem úvěrů ani 
do budoucna. 
A to i přes to, že 
například na in-
vestice do silnic 
dostane jen po-
lovinu z potřeb-
ných 360 mili-

onů korun. „Pro peníze musíme 
sáhnout do vlastních rezerv a v in-
vesticích se uskromníme. Netýká 
se to ale kaskády staveb mezi Tře-
bíčí a dálnicí D1, která je pro nás 
prioritou,“ řekl náměstek Dohnal.

(dokončení na straně 2)

PODROBNÝ KRAJSKÝ 
ROZPOČET V PŘÍLOZE 

HOSPODAŘENÍ 
POPULÁRNĚ, KTERÁ 
VYJDE UŽ V PŘÍŠTÍM 

ČÍSLE MĚSÍČNÍKU KRAJ 
VYSOČINA

Památky budou dostupnější
Kámen/Třebíč • Vozíčkáři budou 
mít usnadněný přístup do hradu 
Kámen na Pelhřimovsku a tře-
bíčského zámku. Kraj sem pořídí 
zařízení, které jim umožní snad-
no překonat schodiště. Takzva-
ný schodolez je mobilní zaříze-

ní, které umí i s vozíkem zdolat 
schody a není jej třeba složitě in-
stalovat do zdí. To znamená, že je 
ideální právě pro památkově chrá-
něné objekty. V letošním rozpoč-
tu kraj na pořízení schodolezů pa-
matoval částkou 400.000 korun.

Inzerce


